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CONSELL DE BARRI DE L’ESQUERRE DE L’EIXAMPLE  - RESUM DELS PUNTS DE L’ORDRE 

DEL DIA I ACORDS 

9 de juny   del 2022, a les 18:30. 

Centre Civic Urgell   en format híbrid 

Assistents 

President:  Pau  Gonzalez  regidor 

 

Comissió de Seguiment: 

Alicia Puig. Consellera GM BeComú. 

Toni Colomina. Conseller GM ERC. 

Rut Toribio. Consellera GM PSC. 

Relació  d’entitats membre de la CdS que han assistit  

Associació Veïns i veïnes de l'Esquerra de l'Eixample 

Jardins d'Emma 

Camí Amic 

Eixample Respira 

 

Assistents: 

 

Ciutadanes i ciutadans: 12 presencials i 5 on line.    

Representants d’entitats: 6 (34% del total són persones associades)    

Altres (consellers, tècnics i ponents) :12   

 

Representants de les següents entitats 

Associació Veïns i veïnes de l'Esquerra de l'Eixample 

Jardins d'Emma 

Camí Amic 

Eixample Respira 

AMPA Joan Miró  

IES Ernest Lluch 

Biblioteca Joan Miró. 

 

Tècnics Municipals i ponents 

Imma Aguilar, tècnica de barri Esquerra Eixample 

Fidel González, tècnic de Democràcia  Activa. 

Marc Miquel Baños , serveis tècnics . 

Joan Cambronero, Gerent 
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Agents Guardia Urbana 

Anna Fumadó. arquitecte 

Francesc Puig, arquitecte 

Albert Saboya, BIMSA  

AMPA Escola Joan Miró  

Biblioteca Joan Miró 

 

Ordre del dia 

1. Informacions Regidor. 

2. Debat: Proposta d'intervenció a la zona del voltant de la Biblioteca Joan Miró al 

Parc de Joan Miró. 

3. Torn obert de paraules 

 

1. Informacions regidor.  

La sessió s’inicia a les 18.30 i el regidor  i  la  consellera de Barri de l’Esquerra de 

l’Eixample, Alícia Puig donen la benvinguda als assistents . 

 Hospital Clínic 

Gran equipament  de ciutat i país. Després d'un intens debat la comissió tècnica ha 

acabat determinant que l'únic espai que pot donar cobertura a les necessitats que 

planteja el clínic és l'espai de les pistes esportives universitàries(260.000 m2 )  . Ara el 

clínic ha de poder fer l'encaix . El clínic ha demanat un any i la idea es poder obrir dos 

grups de treball un que analitzi la nova ubicació ( que vol dir a nivell de mobilitat, 

entorn....) i un altre clínic origen  que hi ha de passar, que hi ha de quedar, que passa 

amb la part protegida( formació) , durant els propers mesos. El solar de Provença amb 

el necessari trasllat de la caserna provisional del Joan Miró. Si està clar que no ha de 

servir al clínic, que retorni als usos de barri del qual es farà el debat ( escola Entença, 

espai verd.....) . 

 Escola Industrial  

Es un recinte que és propietat de la Diputació ( la gran  majoria) . tenen un pla per a 

posar-la al dia en la línia de protegir el patrimoni i alliberar  l'espai verd per al veïnat, 

poder posar en valor alguns edificis i donar- hi  nous usos com  un centre d'innovació 

social .Es pot fer una explicació oberta per part de la Diputació , als veïns i les entitats. 
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 Pla d'usos  

S'ha fet l'aprovació inicial. El pla d'usos té un àmbit que  supera el barri .Es una  eina 

urbanística  que permet articular la proposta d'activitats que passen a l'interior dels 

edificis essencialment en planta baixa  i que generen externalitats positives i negatives 

( excés de persones) amb la idea de poder blindar la diversitat comercial dels barris de 

Barcelona . Quan es desequilibren els equilibris , es quan tenim situacions que s'han de 

revertir . 

S'ha fet a Sant Antoni i ha funcionat bé , als entorns del carrer Girona també  i ara es 

farà a tot el Districte.  

2-Debat: Proposta d'intervenció a la zona del voltant de la Biblioteca Joan Miró al 

Parc de Joan Miró. 

La consellera presenta el debat en el qual hi ha tres punts 

 Contextualització  

 Propostes Camí amic. 

 Proposta Projecte  

1- Contextualització: ( s'adjunta document) 

Presentació per part dels serveis tècnics i de manteniment del Districte : des que no 

hi ha aigua al llac, la gent fa un mal ús i hi ha una concentració important de persones 

sense llar que s'han instal·lat a les terrasses de la biblioteca. . Es proposa fer un 

tancament més sòlid per a evitar actes vandàlics  i que la biblioteca ho pugui utilitzar 

com a espais propis. Es mostren les zones d'actuació . 

2-Proposta Camí Amic ( Marta Miguel i Núria Perarnau ) 

Expliquen les seves propostes ( s'adjunta document). 

Les famílies  estan d'acord en ampliar la zona verda, però els infants necessiten espais 

de jocs. L'únic espai lliure actualment és el Parc Joan Miró que no està actualitzat. El 

parc hauria de ser una zona de lliure moviment dels nens ( no dels gossos com ara) . 

Està  brut i deixat. A l'antic llac s'hi practica esport ( és  salut) i  en el projecte que es 

presentarà no es té en conte. No volen gespa, volen verd, els preocupa la possibilitat 

de tenir una zona d'aigua mal mantinguda. Volen intervencions globals . Un espai de 

joc net i segur i amb qualitat . Mantenir alguna zona de ciment. 

Per part de la biblioteca , estaria d'acord en la cobertura de les terrasses per a espai 

polivalents. Demanen que l'actuació provisional tingui una durada curta.  
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El regidor deixa clar que avui es comença un debat. Els equips compartiran el projecte i 

s'ha de construir conjuntament com a barri. L'actuació imminent es el tancament de 

les terrasses. 

3- Proposta BIMSA. 

Expliquen el projecte que s'adjunta. 

Es vol acabar el mandat ambla proposta construïda col·lectivament. Es podran 

instal·lar jocs d'aigua l'estiu vinent. 

Torn obert de paraules en referencia al punt del Parc : 

Jordi, veí del carrer Vilamarí: Actualment hi ha una zona verda tocant a Tarragona 

envaïda de gossos ( tot i que hi ha una zona exclusiva). Es va instal·lar el parc de 

bombers que havia de ser provisional i que porta uns quants anys. El terra de la plaça 

de la Dona i Ocell es metàl·lic  i no s'hi pot jugar. 

A la zona dels llacs de la Biblioteca  no s'hi ha fet res per a mantenir un llac en 

condicions com el de la plaça de la Dona i Ocell. 

Pel que fa a la proposta de reforma dels  laterals li ha semblat perfecte. La biblioteca 

hauria de tenir un entorn d'aigua en bones condicions.  Als laterals del llac es podria 

fer mes verd. Demana que a  la proposta de BIMSA no es posin més estructures 

metàl·liques, grades... El parc Joan Miró i el de l'estació del Nord son els únics espais 

verds del Districte. 

Hi ha una proposta de reforma de parcs per part de l'Ajuntament i aquest no hi és. 

Troba a faltar la presencia de  l'AV Parc  Escorxador. S'hi posarà en contacte. 

Els jocs d'aigua no li sembla que s'hagin  proposat en un lloc adequat. S'haurien de 

posar a la Plaça de la Dona i Ocell . Es podrien posar uns sortidors d'aigua ( exemple 

Burdeus o  com hi havia a l'Estació de Sants). 

Al parc hi ha un bosc de biodiversitat que esta molt ben conservat. Proposa ampliar-lo. 

Xavier  Montagut : El plantejament li sembla encertat . Es difícil discutir només 

d'aquella zona. Reforçar la idea que els usuaris habituals en dies laborables son els 

adolescents de l'institut que fan el pati al Parc . Un espai d'estada per als adolescents 

seria important. Els altres usuaris son la gent gran. 

En referencia al verd : els parterres  rodons vista l'experiència de manteniment, no són 

els més adequats. S'ha de parlar de la gestió del verd. La comissió de Consell de Cent 

ha proposat fer la cogestió dels espais verds i aquest seria un. L'IES  Viladomat ja ho ha 

començat a fer amb germanetes a les jardineres que tenen davant del centre. 
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Un altre tema és l'aïllament de l'IES. No s'hi poden obrir les finestres. El carrer  

Vilamarí es un carrer semi pacificat i caldria veure quina actuació es podria fer davant 

l'institut . 

Regidor: centrem el debat sobre el tros sabent que és una actuació parcial i hi haurà 

d'haver més debat sobre la resta del Parc. 

Lucca( Eixample Respira) i veí: Esta d'acord amb el Xavier  Montagut en referencia al 

carrer Vilamari, donat que serà l'entrada de l'eix verd . Algú haurà de renunciar a 

alguna cosa. Hi ha: zona gossos, espais d'aigua, pistes esportives, instal·lacions infantils 

i biblioteca. L'espai per a parc gairebé no existeix. Amb tot es va perdent la idea del 

parc.  Hi  posaria herbes i arbres, fins i tot la biblioteca no hi hauria de ser, mai podrà 

ser una zona de calma. 

S'hauria de recuperar la idea d'un parc com a tal. Trobar un altre espai més adient per 

a la biblioteca ( model per exemple...) . 

Marta Miguel: A la primera reunió al parc es va comentar que era una proposta. 

Demana si  les dates son realistes. S'ha fet molt èmfasis sobre l'espai lúdic per als 

infants. Si la proposta te bon manteniment estaria molt bé. Li preocupa el tema 

gossos. 

Lijun Xu : Proposa  dissenyar contenidors de diferents colors i posar-los al parc per a 

que els infants puguin aprendre a diferenciar els diferents residus com a aprenentatge. 

Aquest any hi ha una proclama que es diu Pla de Joc a L'Espai públic i el Cuidem 

Barcelona. Tot seria molt bona idea. També es podrien posar els contenidors a les 

escoles.  

Monica : Hi ha moltes demandes . Hem d'intentar donar resposta als infants als 

adolescents i a la gent gran. La biblioteca hauria de tenir una zona per a adolescents 

( no nomes d'estudi i biblioteca) . El casal Queix no esta ben ubicat a jardins 

Montserrat però  si encaixaria a Joan Miró. Per a  la gent gran es podrien  col·locar 

maquines de gimnàs exteriors ( no tothom es pot pagar un gimnàs) . Sobta que no es 

posi cap hort urbà. El llac té un problema de manteniment ( com tot el parc ). Posar 

jocs d'aigua no li sembla bona proposta. 

Regidor:  

 Tenim l 'espai que tenim i s'ha de donar resposta a molta gent i molts usos 

diferents. No es un debat senzill.  

 Manteniment: ara es parla de la posada al dia i després es parlarà del 

manteniment. Cal tenir present que també hi ha una part de coresponsabilitat 

cívica i ciutadana , de com cuidem els espais compartits. 



 

 
 Districte de l'Eixample 

 

 

6 

 

 Dates: ara s'estan fent els estudis previs per a poder tenir el projecte redactat a 

final del mandat, per a poder-lo executar en el següent mandat. Si que es farà 

abans la part de Jocs d'aigua pendents de on i com s'ubiquen perquè és una 

actuació més petita . 

 Nous usos que es plantegen: horts urbans, espais de gimnàs.... ho situarem al 

debat. 

BIMSA: 

 Pèrgola  i materials : La idea inicial es treballar nomes amb vegetació  de fulla  

faruca . Es podien incorporar arbres de fulla perenne en contes de pèrgola. La 

pèrgola seria molt lleugera i quedaria inundada de vegetació. La idea dels horts 

i jocs infantils, nosaltres no ho decidim. 

 Estan encantats de veure de primera ma les necessitats dels veïns. La idea del 

projecte és fer un vestíbul al parc incorporant-lo al futur eix verd. Serà una zona 

de pas i d'estada sobretot per als alumnes de l'institut. 

Albert Cerrillo ( JXC) . Estan molt contents amb la proposta . Al   desembre de l'any 

passat el seu grup va denunciar la degradació del parc  i està molt content que es 

comenci a treballar sobre el tema. 

Trini Capdevila ( AV Esquerra) : Fa molts anys l'AV va reivindicar que es fes un parc en 

els terrenys de l'escorxador Municipal .  

Molt contenta de la primera intervenció del regidor referent a  que els bombers tornin 

al seu lloc original.  

No s' ha contestat sobre les molèsties dels gossos que ja es va plantejar a l'audiència 

pública la setmana passada per part de l'AAVV.  

En referencia al  projecte li preocupa que posar espais molt propers a la biblioteca, 

( taules i cadires) puguin molestar . Potser s'haurien de posar en una altra zona. Potser 

valdria la pena pensar en una zona propera a  la biblioteca, fer una sala d'actes. 

Marga Hernández  ( directora  IES Ernest Lluch): agraeix la feina i que s'hagi pensat en 

l'Institut. La idea de les taules es magnifica. La pacificació del carrer Vilamari seria molt 

important .  

Lijun Xu: la proposta dels contenidors l'ha fet varies vegades, i voldria saber si hi ha 

suport per a fer-ho i si es podria fer de prova al Parc de Joan Miró. 

Nuria Perarnau: reclama el calendari . El tancament dels laterals de la biblioteca te un 

calendari a banda? .Es va dir que es faria abans de l' estiu. 
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Marta Hidalgo: Demana si el tancament serà provisional  . Si canvia el govern què 

passa? .Li preocupa la obra del voltant de la biblioteca però li costa concebre la 

reforma del parc només d'una zona i si es pot contemplar més zones. Als joves se'ls hi 

ha preguntat quins usos volen al parc? No creu que taules sigui la seva demanda. 

Joan Vey: Dubte: la biblioteca quedarà oberta? 

Jordi Carmona: No nomes hem d'escoltar als infants si no que també s'ha de fer el que 

diuen. 

Alicia Puig, Consellera  

Calendari : L'objectiu és  deixar el projecte executiu tancat aquest mandat.  

Participació : avui s'ensenya cap on es vol anar. Durant aquets mesos ( desembre / 

gener) es faran  sessions de treball ( anar a les escoles, biblioteca, servei gestió 

conflictes...)  

Parc Joan Miró: Es comença aquesta acció  però la intenció és fer un pla director de 

millora del Parc  

Serveis tècnics i de manteniment 

La cobertura es farà al setembre. Els usos seran els mateixos que els que estaven 

pensats fins ara. Espais exteriors que recuperaran els usos que tenien abans la 

biblioteca.  

Alicia Puig, Consellera : Es convocarà  en breu per a concretar amb serveis tècnics i 

biblioteca. 

Jordi Matas: Avui es porta algun dels temes que van sortir de la reunió del parc , i en 

queden d'altres per a abordar. 

S'han dit coses contradictòries. L'anàlisi del SGC ens indica que es un espai amb molts 

usos i genera molta vida. Hi ha intervencions més urgents al voltant de la biblioteca i 

després pensarem la resta del parc en funció del que demanin els infants ( veure 

quines es podran fer) . 

La biblioteca seguirà al lloc on és. Es dotarà de mes espais.  

Total disposició a treballar amb els alumnes de l'IES. 

El tancament provisional serà un nou espai però amb limitacions  

Les propostes s'hauran de situar en un mapa i caldrà veure quines discussions es 

tindran. 
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Es convocarà una sessió de treball al setembre / octubre per a poder fer una mirada 

més de conjunt. 

Pressupost: Estem parlant de projectes en aquest mandat . La resta del parc és a dotar 

( proper mandat) . 

Torn obert paraules general ( ha marxat el regidor al pregó de la Festa Major de Fort 

Pienc). 

Jordi Carmona  Aribau ( Gran Via / Aragó): la mirada la tenim posada en el regidor. 

Som molt perseverants però la paciència té un límit.  

Agrair el que s'està fent en aquesta etapa del consistori ( mecanismes de 

participació ) . No n'hi ha prou amb escolta activa . Confiem en que els que els veïns 

diuen son possibles si son de sentit comú i busquen el benestar general. 

Estan expectants de les actuacions que es puguin concretar a partir de les decisions 

polítiques que s'estan prenent: terrasses, soroll.....Quan no es concreta, passen coses 

que son alarmants. Seran perseverants.  

Soroll: Aribau entre Gran Via i Aragó és insostenible: transit, locals , gent que es 

trasllada en horaris nocturns molesten. Ai xo passa cada dia i no hi ha una vigilància 

com cal. 

Neteja i serveis: Ho hem dit moltes vegades. S'ha fet el recorregut amb els tècnics . En 

una zona com aquesta no es pot tenir la mateixa freqüència de recollida que en una 

altra zona . No es un problema de posar més contenidors ,cal passar el doble o triple 

de vegades que ara. Revisin el tema de la neteja i recollida de contenidors. 

Ciutat dels infants: les ciutats humanes han de ser útils per als infants. Jugar al carrer 

Aribau és una broma de mal gust. Llegeix un paràgraf d'un article del Sr. Funes. Gràcies 

per deixar-nos expressar. 

Xavier Montagut:  El projecte de Compostadora, es va posar en marxa com a prova 

pilot amb un ajut econòmic del Districte. Va funcionar molt bé....... es va fer un pla de 

viabilitat per a poder continuar el treball i el Districte va dir que excedia a les seves 

competències, i s'havia de parlar en una altra àrea de l'Ajuntament. L'entitat ha 

continuat  durant tot el curs. Es recullen 7 tones anuals de compost que va e les 

escoles i al barri., Hi participen l'escola Diputació, el Viladomat, veïns, i bars. Ara per 

ara  son activitat il·legals , instal·lacions il·legals, i demanen ajut per a arribar on sigui 

de l'Ajuntament per tal de  poder mantenir el projecte. 

Marta Hidalgo: d'acord amb el tema de la neteja. Viu al davant de 6 contenidors i no 

es recullen. 
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Recordar la feina dels companys de l'AMPA pel que fa a la pacificació Entença que no 

s'està portant a terme tot i ser un projecte guanyador als pressupostos participatius. 

Respostes:  

Alicia: El projecte Entença segueix endavant. Falta el tram de Diputació i Gran Via. 

JordiMatas 

Recollim la paciència del Jordi Carmona. 

El carrer Aribau  s'ha inclòs en el tema d'Enric Granados. Molt conscients de l'impacte 

del soroll en general. Es recull també el tema de la neteja, per tal d'analitzar les 

freqüències. 

Compostadora: seguirem acompanyant a l'entitat  amb els responsables de la gestió 

de residus de ciutat.  

Monica:  

Els veïns van fer una proposta de col·locació de contenidors. El dia 20 /4 es va fer un 

informe dels punts mes calents. En la sessió de retorn es van comprometre a fer 

arribar un plànol de contenidors per a corregir-los. Mai ha arribat. Tot es rebutja per 

instancia genèrica.  No puc parlar amb ningú. 

Jordi Matas: demana que deixi el contacte en el xat i ho revisarem. 

Demana si es pot treure el tancament de l'antic solar de bombers i posar testos com a 

Portal de l'Angel. 

Alicia: el terreny es del Clínic i per tant no hi podem fer cap actuació. 

Jardins Montserrat: Es va treure la biblioteca i es va cedir l'espai als joves . Vol saber 

qui controla l'activitat: recullen coses dels contenidors dels supermercats. Fan festes 

no autoritzades en un equipament públic fins les 4 matinada. Treuen taules al parc i 

beuen cerveses. 

Els veïns estem en crispació . S'han de reubicar a la model i que facin el que vulguin.  

S'estan organitzant. 

Alicia: En fem el control anual . Es un casal que dona un ampli servei. Si hi ha coses 

puntuals es pot mirar . Creiem que funciona molt bé. 
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Sense cap altra qüestió es dona per finalitzada la sessió. 

 

 

La secretaria del Consell 

 

 

 

Imma Aguilar 

TdB Esquerra Eixample 

 

 

 

Barcelona, 4 de juliol  del 2022. 


